
ثروت های خدادادی و طبیعی یکی از ارکان 
مهم اقتصاد ایران هستند و نفت سالیان سال 
است که بر اقتصاد ایران استیلا پیدا کرده و رکن 
اساسی آن به شمار می رود. هرچند نفت تنها 
منبع طبیعی موجود در ایران نیســت و مواد 
معدنی نیز در ایران فراوان پیدا می شوند که به 

اعتقاد برخی می تواند جای نفت را هم بگیرد. 
دولتمردان نیز همواره در اهمیت دادن به 
منابع معدنی مدعی هستند و اعتقاد دارند توجه 
کافی و مناسبی به این بخش دارند. در همین 
هفته گذشــته، وزیر صمت، محمد اتابک، در 
مراسم تودیع و معارفه معاونت معدن و صنایع 
معدنی وزارت صمت، از اهمیت این بخش گفت 
و تصریح کرد: شرایط و انتظار حاکمیت از بخش 
معدن با گذشته تفاوت بسیاری کرده و معدن 
را بالاتر از نفت می دانند که این مساله می تواند 

فرصت و تهدید را با هم به همراه داشته باشد.
کاهش صادرات زغال سنگ از سال 1402

اما در حین همین شعارها بود که گمرک 
آمار صادرات و واردات را منتشر کرد که در آن 

افت شدید صادرات زغال سنگ چشمگیر بود.
بر اســاس اعلام گمرک ایران، در ۶ ماهه 
سال جاری 12 میلیون دلار کک و زغال سنگ 
صادر شده اســت که این رقم نسبت به مدت 
مشــابه ســال قبل ۷.۷ درصد کاهش داشته 
است. این گزارش در خصوص صادرات کک و 
زغال سنگ در ۵ سال اخیر )1۳۹۸ تا 1402(، 
می افزاید: در سال 1۳۹۸ میزان صادرات کک 

و زغال سنگ بالغ بر 1۶.4 میلیون دلار بوده که 
این رقم در سال 1۳۹۹ با کاهش 4۷ درصدی 
نســبت به ســال ماقبل به ۸.۷ میلیون دلار 
رســید. اما میزان صادرات کک و زغال سنگ 
در ســال 1400 به میزان 14.۷ میلیون دلار و 
در ســال 1401 حدود ۷2 میلیون دلار بوده 
است که این رقم نســبت به مدت مشابه سال 
 قبل به ترتیب ۶۹ درصد و ۳۹1 درصد افزایش 

داشته است.
بر اســاس این گزارش، صــادرات کک و 
زغال سنگ در سال 1402 با ۶۳ درصد کاهش 
نسبت به مدت مشابه سال قبل به 2۶.4 میلیون 
دلار رسید. از ســال 1۳۹۹ تاکنون، پاکستان 
عمده ترین کشــور مقصد صــادرات کک و 
زغال سنگ ایران بوده به طوری که سهم آن در 
سال 1402 به ۷0 درصد از کل ارزش صادرات 

این محصول رسیده است.
اما تنها صادرات کاهشــی نبوده اســت و 
واردات نیز کاهشی شده اســت. واردات این 
محصول در ۶ ماهه ســال جاری با کاهش ۵4 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل به رقم 

1۵۵ میلیون دلار رسیده است.
این گزارش در خصوص میزان واردات کک 
و زغال سنگ از سال 1۳۹۸ تا 1402، می افزاید: 
میزان واردات کک و زغال سنگ از سال 1۳۹۸ 
تا 1401 روند افزایشی داشــته است، این در 
حالیســت که واردات این محصول در ســال 
1402 با کاهش 22 درصدی مواجه بوده است. 
بر اساس این گزارش، در سال 1۳۹۸ به میزان 
2۷0 میلیون دلار کک و زغال ســنگ، سال 
1۳۹۹ به میزان ۳0۳ میلیون دلار، سال 1400 
به میزان ۵۷۶ میلیون دلار و در سال های 1401 

و 1402 به ترتیب ۸0۸ میلیــون دلار و ۶۳1 
میلیون دلار کک و زغال سنگ وارد شده است.

عمده ترین کشــورهای طرف معامله در 
واردات کک و زغال سنگ از سال 1401 تاکنون 
کشورهای چین و عمان بودند که در مجموع 
حــدود ۸0 درصــد از ارزش کل واردات این 

محصول را به خود اختصاص دادند.

علی آبادی از واردات زغال سنگ 
خبری نداشت!

با وجود حجــم میلیــون دلاری واردات 
ذغال سنگ، یک مقام صنفی خبر از این داد 
که عباس علی آبادی، وزیر پیشــین صمت و 

وزیر فعلی نیرو، حتی از واردات این محصول 
خبر نداشت!

سعید صمدی، دبیر انجمن زغال سنگ 
ایران، در گفت وگو با تســنیم، با اعلام اینکه 
در یک نامه که مهرماه ســال گذشته به وزیر 
صمت نوشتیم، مشکلات ارزی را که ایمنی 
معادن را تهدید می کند هــم عنوان کردیم، 
گفت: در نامه گفتیم جلســه ویــژه ای برای 
تأمین ارز موردنیاز واردات تجهیزات معادن 
زغال ســنگ برگزار شــود تا همــان گونه 
که ســالانه ۸00 میلیون دلار بــا مجوز آن 
وزارتخانه صرف واردات زغال ســنگ شده 
است کمتر از 20 میلیون دلار صرف واردات 
اضطراری تجهیزات معادن زغال سنگ شود 
 تا بتوان تولید و ایمنی حداقــل را در معادن 

حفظ کرد.
او افزود: جالب اینجاســت بعد از این نامه 
وزیر صمت به معاون معدنی خود نامه نوشت 
و اعلام کرد: آیا ما به زغال ســنگ اجازه ورود 
می دهیم؟!! علــت چیســت؟ یعنی حتی 

نمی دانست ۸00 میلیون دلار واردات داریم.

ادامه کاهش صادرات زغال سنگ
 با سیاست های فعلی دولت

دبیر انجمن زغال سنگ ایران در گفت وگو 
با »توســعه ایرانی«، درباره رونــد صادرات 
زغال ســنگ یادآور شــد: در ســال 1401 
می بینیم که صادرات بســیار خــوب بوده و 
ناگهان از ســال 1402 صادرات زغال سنگ 
بسیار افت پیدا می کند و 140۳ همین روند 

افت با شدت بیشتری ادامه پیدا می کند.
صمدی با اشــاره به اینکه زغال ســنگ 
صادراتی ما زغال سنگ حرارتی است که اساسا 
مصرف داخلی ندارد، درباره علت افت شدید 
صادرات زغال سنگ تاکید کرد که مهمترین 
دلیلش اینســت که دولت در سال 1402 به 
جای اینکه صادرکنندگان را تشــویق کند، 

برای صادرات زغال سنگ عوارض گذاشت.
او دربــاره دیگــر دلایل 

ت  ا ر د صــا هــش  کا
زغال ســنگ افزود: یک 
دلیل دیگر اینســت که 
دولــت حقــوق دولتی 

معادن زغال سنگ را چندین برابر کرد و طبعا با 
این شرایط برخی معادن، غیر اقتصادی شدند 
و نتوانستند ادامه دهند و صادرات هم به همان 
نسبت به سمت غیر اقتصادی شدن رفت و این 

افت شدید در صادرات ایجاد شد.
این فعال حوزه زغال سنگ تصریح کرد که 
تا زمانی که دولت در این سیاست ها تغییری 
ایجاد نکند، این روند کاهش صادرات ادامه دار 

خواهد بود.
صمدی با عنوان اینکه به دســت آوردن 
مجدد بازار از دســت رفته در بــازار جهانی 
چندین سال زمان می برد، خاطرنشان کرد: با 
سیاست های فعلی دولت، صادرات زغال سنگ 
اقتصادی نیست و زغال سنگ حرارتی در بازار 
داخلی هم مصرفی ندارد. در این شرایط کسانی 
که به تولید این زغال سنگ حرارتی مشغولند 

نتیجتا کار را تعطیل می کنند.

جلوگیری از واردات با  اصلاح قیمت ها
دبیر انجمن زغال سنگ ایران با اشاره به 
اینکه زغال سنگ متالورژی وارد و زغال سنگ 
حرارتی صادر می کنیــم، تاکید کرد که این 
محصولات وارداتی می تواند از محل تولیدات 

داخلی تامین شود.
صمدی درباره شرایط جلوگیری از واردات 
گفت: تامین زغال سنگ وارداتی از محل تولید 
داخل مستلزم اینســت که قیمت داخل را 
اصلاح کنیم؛ قیمت داخل نسبت 
به قیمت های جهانی بســیار 

پایین است.
او با اشــاره بــه اختلاف 
قیمت شــدید زغال سنگ 
وارداتی و داخلی، ادامه داد: 
در ســال گذشــته متوسط 
قیمت زغال ســنگ وارداتی 

1۶ میلیون تومان بوده در حالی که متوسط 
قیمت زغال ســنگ داخلی ۵ میلیون و ۸00 

هزار تومان بوده است. 
دبیر انجمن زغال ســنگ ایران با عنوان 
اینکه با این ۵ میلیون و ۸00 هزار تومان تولید 
صرف ندارد و به همین این دلیل واردات به این 
حجم متاسفانه اتفاق افتاده است، در نهایت 
تصریح کرد که قیمت داخلی باید اصلاح شود 
که بتوانیم فرآیندی را آغاز کنیم که تولید بالا 

برود و واردات کاهش پیدا کند.

ضرورت رفع خودتحریمی
طبعا یکــی از دلایل کاهــش صادرات 
زغال سنگ مســئله تحریم هاست که اجازه 
حضور ایران در بازارهای جهانی را نمی دهد 
و به صورتی درآمده است که ایران ۸0 درصد 
تجارت خود را با ۵ کشور انجام می دهد و عمده 
بازارهای هدف محصــولات صادراتی نیز به 
1 کشور خلاصه می شوند به صورتی که ۷0 
درصد صادرات زغال سنگ تنها به پاکستان 

اختصاص پیدا کرده است.
طبیعی اســت که این شرایط یک تهدید 
برای تجارت ایران اســت و در صورت تغییر 
سیاســت این کشــورهای محــدود، ایران 
جایگزینی بــرای محصولات خــود ندارد و 
وضعیت تــراز تجــاری منفی تــر از اکنون 
می شــود. بنابراین رفع تحریم یک ضرورت 
اســت اما تحریم های خارجی تنها مســئله 
پیش پــای تجــارت خارجی ما نیســت؛ 
در صورت رفــع تحریم آنقــدر چالش های 
درونی اقتصادی ایران بســیار است که حتی 
 ممکن اســت آثار لغو تحریم های خارجی را 

خنثی کند.
سیاســت هایی نظیر عوارض صادراتی، 
رفع تعهد ارزی، حقــوق دولتی معادن، عدم 
اصلاح قیمتی برای ســالیان متوالی و ناگاه 
شوک قیمتی، سیاســت هایی است که نام 
آن را می توان تحریم داخلی یا خودتحریمی 
نامید که به اقتصاد کشور ضربه می زند. رفع 
این سیاست ها یک بازی دوسر برد برای ایران 
است؛ چرا که از طرفی باعث افزایش صادرات 
می شود و درآمد ارزی ایران را افزایش می دهد 
و از طرفی افزایش تولید را به همراه دارد که برای 
برخی کالاها می تواند بــه تامین بازار داخلی 
نیز منجر شود و مصارف ارزی را برای واردات 

کاهش می دهد.
رفــع ایــن خودتحریمی ها قبــل از لغو 
تحریم هــای خارجی ضــرورت دارد زیرا در 
شــرایط تحریمی، منابع ارزی ایران محدود 
اســت و تغییر این سیاست ها حتی می تواند 
منجر به افزایش درآمد ارزی ایران در شرایط 

تحریمی شود.

دبیر انجمن زغال سنگ در  گفت وگو با »توسعه ایرانی«:

رئیس صندوق توسعه ملی:بدون اصلاح حقوق دولتی، کاهش صادرات زغال سنگ ادامه دار خواهد بود
تامین کسری بودجه با اهداف صندوق 

در تضاد است
رئیس صندوق توسعه ملی، در یادداشتی در شبکه اجتماعی 
ایکس به فشارهای متعدد دستگاه های دولتی برای تأمین کسری 
بودجه و حل مشکلات مالی از منابع صندوق توسعه ملی واکنش 
نشــان داد. به گزارش ایلنا، مهدی غضنفری به درخواست های 
وزرای اقتصاد، نفت، نیرو، کشاورزی، صمت و گردشگری اشاره 
کرده و گفت که این درخواست ها ممکن است از دیدگاه دستگاه ها 
موجه به نظر برسند، اما تأمین مالی این نیازها با مأموریت های 
اصلی صندوق توسعه ملی در تضاد است. در پایان این یادداشت، او 
با استفاده از استعاره ای تاکید کرد که صندوق توسعه ملی همچون 
نهالی است که برای ثمردهی به نسل های آینده کاشته شده است 
و باید به درستی از آن مراقبت شود تا در شرایط دشوار اقتصادی 

بتواند به حیات خود ادامه دهد.
    

با عدم نظارت کافی:
یک ششم گازوئیل تولیدی قاچاق می شود

روزانه به طور متوسط 114 
میلیون لیتر گازوئیل در کشور 
تولید می شود که با احتساب 
روزانه 20 میلیون لیتر قاچاق، 
یعنی بیش از یک ششم تولید 
روزانه گازوئیل کشور، از شبکه 

رسمی توزیع سوخت خارج می شود که نشان دهنده عدم نظارت 
کافی بر شبکه عرضه سوخت کشــور دارد. به گزارش تسنیم، 
مجموع اظهارات مسئولان و کارشناسان ذی ربط مانند رئیس 
پلیس امنیت اقتصادی فراجا، حاکی از سهم حدودا ۸0 درصدی 
گازوئیل در قاچاق سوخت کشور دارد؛ به عبارتی سهم بنزین به 

مراتل کمتر از گازوئیل در زمینه قاچاق است.
    

وعده وزیر اقتصاد:
پیگیر رفع موانع تولید هستیم

وزیر امور اقتصادی و دارایی وعده داد:   پیگیر رفع موانع تولید، 
هم در مجموعــه وزارت اقتصاد و هم در ســتاد اقتصادی دولت 
می باشم. به گزارش ایلنا، عبدالناصر همتی در صفحه شخصی 
خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »شاخص مدیران خرید 
اقتصاد )شامخ( به عنوان مرتبط ترین شاخص »جهش تولید«، 
در شهریورماه 140۳ پنجمین کاهش ماهانه متوالی را ثبت کرده 
و پس از تعدیل فصلی به 4۷.1 رسیده است. این نظرسنجی اتاق 
ایران، از استمرار انقباض و رکود برخی از فعالیت های اقتصادی 
خبر می دهد. فعالان اقتصادی دلایل عمده این روند را قطعی های 
مکرر برق واحدهای تولیدی، مشــکلات تخصیص ارز، کمبود 

نقدینگی و فرآیند اداری گمرکی اعلام کرده اند.«
    

با تکلیف جدید هیئت وزیران:
موانع ترخیص کالا افزایش یافت

ایسنا نوشت: »گمرک از 
این پس موظف اســت، طبق 
آیین نامــه اجرایــی قانون 
مقررات صــادرات و واردات 
مصوبه هیئــت وزیــران، از 
ترخیص کالاهایی که دارای 

قبض انبار از تاریخ 1۵ مهر و بعد از آن بوده و تاریخ ثبت سفارش 
آنها نیز بعد از این تاریخ و موخر بر تاریخ قبض انبار باشد، جلوگیری 

کند.«
    

یک مقام صنفی:
بازار لوازم خانگی در پی کاهش 

قدرت خرید، راکد است
رئیس اتحادیه لوازم خانگی گفت: کالا به اندازه کافی در بازار 
موجود است، اما چون مردم قدرت خرید ندارند، خرید و فروش 
خیلی کم انجام می شود. به گزارش اقتصادآنلاین، اکبر پازوکی با 
عنوان اینکه اگر قدرت خرید مردم افزایش یابد در بازار هم تحرک 
رخ می دهد، افزود: آنقدر که در فضای مجازی کالای قاچاق فروخته 
می شود، در فضای فیزیکی فروخته نمی شود. متاسفانه در فضای 
مجازی کلاهبرداری وجود دارد و مردم با ندانستن و عدم اطلاع 
این کالاها را می خرند و آسیب می بینند. در فضای فیزیکی کسی 
جوابگو هســت اما در فضای مجازی اینطور نیست. او همچنین 
تصریح کرد که واردات بخاری آزاد است، اما آنقدر تولیدات داخل 
هم به لحاظ کیفیت و هم کمیت مطلوب است که نیازی به واردات 

بخاری نداریم.
    

وزارت جهاد قیمت های جدید برنج را 
ابلاغ کرد

وزیــر جهاد کشــاورزی 
مصوبه شورای قیمت  گذاری 
و اتخاذ سیاست  های حمایتی 
محصولات اساسی کشاورزی 
درخصوص قیمت تضمینی 
انواع برنج برای ســال زراعی 

1404-140۳ را ابــلاغ کرد. به گزارش تســنیم، طبق مصوبه 
شورای قیمت  گذاری و اتخاذ سیاست  های حمایتی محصولات 
اساسی کشاورزی درخصوص قیمت تضمینی انواع برنج برای 
ســال زراعی 1404-140۳ قیمت برنج گروه یک )خزر، فجر 
و ارقام مشــابه ( برای هر کیلوگرم ۷۵ هزار تومان با ملاحظات 
10 درصد شکستگی تعیین شده است. همچنین قیمت برنج 
گروه دو )شیرودی، ســازندگی و ارقام مشابه( برای هر کیلوگرم 
۷۳ هزار تومان با ملاحظات 10 درصد شکســتگی تعیین شده 
است. ضمن اینکه قیمت برنج گروه سه )ندا، نعمت و ارقام مشابه(

 نیز برای هــر کیلوگرم ۷0 هزار تومان با 10 درصد شکســتگی 
لحاظ شده است.

    
سازمان امور مالیاتی اعلام کرد:
وصول 2.5  همت مالیات 

از صاحبان خودروهای لوکس
از مجموع ۵۶۶ هزار و ۷۵۳ مالک خودروی مشمول مالیات، 
تعداد 2۳۵ هزار و ۶1۷ مالک تاکنون نسبت به پرداخت مالیات 
خود اقدام نموده اند که از آنان مبلغ 2.۵ همت )42 درصد( وصول 
شده است. به گزارش ایلنا، سازمان امور مالیاتی در اطلاعیه ای 
اعلام کرد که طی سه سال گذشته )1400 تا 1402( از مجموع 
۷۸2 هزار و ۳2۳ خودرو لوکس شناسایی و گزارش شده توسط 
نیروی انتظامی به سازمان امور مالیاتی، تعداد ۵۶۶ هزار و ۷۵۳ 
مالک خودرو مشــمول مالیات به ارزش حدود ۷ هزار میلیارد 

تومان)همت( شده اند.

رامتین موثق
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خبر اقتصادی

اطلاعیه شماره 1 
در  عضويت  جهت  واجدشرايط  دفترياران  و  سردفتران  از  نام  ثبت  اطلاعيه 
هيئت مديره کانون سردفتران و دفتر ياران استان آذربايجان غربی در اجرای 
دفترياران  و  و کانون سردفتران  اسناد رسمی  دفاتر  قانون  نامه  آيين  ماده 19 
هيئت   1403/07/17 مورخه  صورتجلسه  به  1400/01/10وباتوجه  مصوب 
نظارت بر انتخابات کانون سردفتران و دفتر ياران استان آذربايجان غربی به 
اطلاع سردفتران و دفترياران واجد شرايط متقاضی عضويت در هيئت مديره 
تاريخ  از  که  می رساند  غربی  آذربايجان  استان  دفترياران  و  سردفتران  کانون 
1403/07/21 لغايت 1403/07/26 کتبا تقاضای خود را به دفتر هيئت نظارت بر 
انتخابات کانون سردفتران و دفترياران استان آذربايجان غربی مستقر در محل 

کانون استان تحويل و رسيد دريافت نمايند. 
عمومی  شرايط  داشتن  بر  علاوه  متقاضی  دفترياران  و  سردفتران   :۱ تذکر 
می بايست واجد شرايط ماده 20 آيين نامه قانون دفاتر اسناد رسمی و کانون 

سردفتران و دفتر ياران باشند. 
تذکر ۲: به درخواست هايی که بعد از پايان وقت اداری مورخه 1403/07/26 

ارائه شود ترتيب اثر داده نخواهد شد. 
برای عضويت در هيئت  را  نامزدی خود  ماده 20-سردفتران و دفتريارانی که 
زير  دارای شرايط  بايد  اعلام می نمايند  ياران  دفتر  و  کانون سردفتران  مديره 

باشند. 
الف -اشتغال به شغل سردفتری و دفترياری 

ب - حداقل ده سال سابقه سردفتری اسناد رسمی و يا دفتر ياری و يا وکالت 
و يا قضاوت 

پ - تقيد به مبانی دينی و احکام اسلامی انجام واجبات و ترک محرمات
ت-  تعهد و الزام به نظام جمهوری اسلامی ايران ولايت فقيه و قانون اساسی 

ث - نداشتن پيشينه و محکوميت موثر کيفری 
ج-  نداشتن محکوميت انتظامی از درجه 3 به بالا در 5 سال اخير خدمت خود 

چ-  داشتن حسن شهرت 
ح-  عدم وابستگی به رژيم منحوس پهلوی و تحکيم پايه های رژيم طاغوت 

د- عدم اعتياد به مسکرات مواد مخدر و روان گردان

با ورود به فصل پاییز و نزدیک شدن به زمستان، خرید لباس زمستانی 
مناسب به دغدغه اصلی مردم تبدیل شده است. حال باید دید علت این 

افزایش قیمت ها چیست و چه تبعاتی را به دنبال دارد؟
به گزارش تجارت نیوز، افزایش بی سابقه قیمت لباس زمستانی، از 
پالتو و کاپشن گرفته تا شال و کلاه، سایه سنگینی بر جیب خانواده های 
ایرانی انداخته است. این افزایش قیمت ها که سالانه رخ می دهد، می تواند 
دلایل متعددی داشته باشــد. افزایش قیمت لباس زمستانی می تواند 
پیامد های اجتماعی هم به دنبال داشته باشــد. این افزایش قیمت ها 
باعث شده تا طیف وسیعی از اقشار جامعه از خرید لباس زمستانی مورد 

نیاز خود صرفه نظر کنند یا به خرید لباس های دست دوم روی آورند.
بررسی فروشگاه های اینترنتی نشان می دهد که قیمت انواع لباس 
زمســتانی نظیر پالتو، کاپشن، هودی، کلاه، شــال گردن و ... افزایش 
چشمگیری یافته است. به طور مثال قیمت کاپشن مردانه )غیربرند( 
به عنوان اصلی ترین نوع لباس زمستانه، از ۸00 هزارتومان شروع می شود 

و تا پنج میلیون تومان یا حتی کمی بیشتر ادامه دارد. در صورتی که فرد 
قصد خرید کاپشنی با کیفیت نسبتا مناســب را داشته باشد، باید بین 
یک تا سه میلیون تومان هزینه کند. البته قیمت کاپشن زنانه هم بسیار 

بالاست. چراکه قیمت کاپشن زنانه هم از ۷00 هزارتومان شروع می شود 
و تا هفت میلیون تومان ادامه دارد.

قیمت پالتو های مردانه و زنانه هم نجومی است. زیرا قیمت پالتو های 
مردانه از یک میلیون تومان شروع می شــود و حتی در مواردی به 14 
میلیون تومان هم می رسد. قیمت پالتو زنانه هم بین ۶00 هزار تومان 
تا ۵ میلیون تومان است. قیمت هودی به عنوان یکی از انواع پرطرفدار 
لباس پاییزی میان نسل جوان، از اهمیت ویژه ای برخوردار است. قیمت 
هودی مردانه با توجه به نوع برند و کیفیت آن از 200 هزارتومان شروع 
می شود و تا دو میلیون تومان و حتی بیشتر ادامه دارد. در بازار هودی های 
زنانه هم قیمت ها از 400 هزارتومان شروع شده و تا یک میلیون و 200 

هزارتومان ادامه دارد.
بررســی قیمت برند های خارجــی حاکی از آن اســت که قیمت 
کاپشــن های زنانه  برند ZARA  از دو میلیون تومان تا شش میلیون 
تومان اســت. البته قیمت ها با توجه به نرخ ارز متفاوت اســت.  بهای 
کاپشن های مردانه این برند با قیمت  کاپشن های زنانه برابر است. قیمت 
پالتو های مردانه و زنانه این برند هــم از دو میلیون تومان تا 11 میلیون 

تومان متغیر است.
البته برند Mango هم یکی از برند های محبوب لباس در سراسر 
دنیاست که قیمت کاپشن های زنانه این برند از ۵ میلیون تومان تا 21 

میلیون تومان متغیر است. البته با توجه به تغییر نرخ ارز، قیمت ها دائما 
درحال تغییر هستند. نرخ کاپشن های برند LC Waikiki هم بین سه 
میلیون تا پنج میلیون تومان متغیر است. قیمت پالتو های این برند هم از 

پنج میلیون تومان تا 1۳ میلیون تومان است.
عوامل مختلفی می تواند بــر افزایش قیمت لباس نقش داشــته 
باشــند. از جمله این موارد می توان بــه افزایش نرخ تــورم، افزایش 
هزینه های تولید و نوســانات نرخ ارز برای خریــد از برند های خارحی 
اشاره کرد. هر یک از این شــرایط بر افزایش قیمت لباس های زمستانه 
 تأثیر مســتقیم دارند و می توانند بــازار این مجصــول را تحت تأثیر 

قرار دهند.
تهیه لباس مناســب فصل یکی از دغدغه های اصلی مردم به شمار 
می رود. با توجه به افزایش قیمت ها، تهیه لباس مناسب فصل زمستان به 
امری دشوار تبدیل شده است و عدم تهیه لباس مناسب پیامد هایی نظیر 
کاهش کیفیت زندگی، افزایش شکاف طبقاتی و رواج خرید لباس های 

دست دوم اشاره کرد.
بر اساس این گزارش، از آنجایی که  تهیه لباس و پوشاک مناسب فصل 
از اهمیت زیادی برخوردار است، بنابراین دولت باید با کنترل نرخ تورم و 
نرخ ارز، حمایت از تولید کنندگان و نظارت درست بر بازار برای حل این 

مشکلات اقدام کند.

در آغاز فصل های سرد:

قیمت لباس های پاییزی و زمستانی نجومی شد

گزارش

حال در این شرایط به نظر می رسد شاید فرصتی مناسب تر از همیشه 
پیش روی دولت پزشکیان و شبکه بانکی - پولی و اقتصاد کشور فراهم شده 
که دستکم خود را از بند بخشی از تحریم های خودخواسته برهاند. البته 
همه این پیش بینی ها و درخواست ها منوط به این است که نامه مورد نظر 
از پاستور به خیابان رودکی و محل مجمع تشخیص مصلحت نظام برسد. 

فعلا همه در انتظار نامه ای هستند که بعد از یک هفته به مقصد برسد!
روز های اخیر بعد از طرح مــداوم دو وعده هنوز رخ نداده مســعود 
پزشکیان یعنی مساله فیلترینگ و گشــت های ارشاد در طرح نور حالا 
بار دیگر موضوع FATF  در محافل خبری و سیاسی ایران مطرح شده 
است. کما این که در دوره سه ساله دولت سید ابراهیم رئیسی نیز پرونده 
پیوستن به گروه ویژه اقدام مالی هرگز از یاد ها نرفته بود، اما مساله این است 
که اساسا وقتی دولت سیزدهم خودش توجه چندانی به این مساله نداشت 

دیگر عجیب نبود که لزومی برای طرح بحث در این باره را نیز لازم نداند.
ماجرای طرح تازه پرونده FATF نیز از آن جایی شــروع شــد که 
محمدجعفر قائم پناه در حاشیه جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران 
در پاســخ به ســوالی درباره وضعیت تصویب FATF گفت که »نامه 
درخواســت دولت برای بررســی مجدد FATF به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ارسال شده است. درخصوص این موضوع اجماع داخلی 
اتفاق خواهد افتاد.« در ادامه، اما این امید کریمیان نماینده مجلس بود 
که خبر داد: دولت برای FATF باید یک لایحه خوبی را به مجلس بیاورد 
و بتواند نمایندگان را قانع کند، معتقدم اگر بتواند لایحه ای را بیاورد که 
منافع ملی در آن لحاظ شده باشد، قطعا نمایندگان هم قانع می شوند. 
در همین حال فرید موسوی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی نیز تصریح کردکه »در گذشته مســیری طی شد و FAFT را 
قبول نکردیم، اما در حال انجام همه الزامات آن هستیم، ولی از مواهب آن 

بهره مند نشدیم. FATF یکی از الزمات توسعه و رشد صنعت بانکداری 
ما است، اما در حال حاضر صنعت بانکداری ما از این ابزار محروم است و 
نمی توانیم به صورت کامل از ظرفیت های شبکه بانکی در توسعه تجارت 

و تولید استفاده کنیم.«
در همین حال، اما در تمام هفته گذشته و جاری شاید نکته عجیب 
این بود که اعضای مجمع تشــخیص مصلحت نظام تاکید داشتند که 

هیچ اطلاعی درباره نامه مورد اشاره 
ندارند.

با تمام این اظهــارات، اعضای 
اتاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشــاورزی ایــران معتقدند که 
خســارت اقتصادی ناشی از عدم 
الحاق ایران به اف ای تی اف بسیار 
ســنگین اســت و فرصت هــای 
همکاری تجاری ایــران با جامعه 
جهانی را زایــل می کند. به اعتقاد 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان، 
توسعه اقتصادی کشور بدون جذب 
سرمایه خارجی و سرمایه گذاری 
در خارج از کشور محقق نمی شود، 
اما عدم عضویت ایران در اف ای تی 
اف مسیر سرمایه پذیری و سرمایه 
گذاری خارجی کشــور را مسدود  

کرده است.
اما در این میان به نظر نمی رسد 

طیف اقتدارگرایان درباره لوایح FATF ســکوت کنند. کما اینکه در 
روز های اخیر ابوالفضل ابوترابی، نماینــده نجف  آباد و نزدیک به جبهه 
پایداری در مجلس به مخالفت با بحث  های پیش آمده پرداخت و درباره 
FATF با بیان اینکه »مجلس محال اســت این ننگ را برای خودش 
بگذارد و ما به پالرمو بپیوندیم« گفت: »اف ای تی اف دو موضوع بسیار مهم 
دارد که مجلس باید مصوب کند، اولی پیوستن به پالرمو است؛ اگر ما به 
کنوانسیون پالرمو بپیوندیم کلیه جنبش های آزادی بخش مثل حزب الله، 
حماس و ... به عنوان ســازمان تروریستی شناخته می شوند، یعنی ما با 
دست خودمان داریم دســت های پرتوان مان را قطع می کنیم. تا وقتی 
 FATF که مجلس شورای اسلامی پالرمو را مصوب نکند، پیوستن به 

امکان پذیر نیست.«

بر همین اساس این اکنون مجمع تشخیص مصلحت نظام است که 
باید تصمیم نهایی را درباره FATF بگیرد، تصمیمی که البته گویا فعلا 
باید منتظر رسیدن نامه رئیس جمهور به سرمنزل مقصود که همان مجمع 
تشخیص است باشیم. گویا نامه مورد نظر، اما هنوز از خیابان پاستور به 
خیابان رودکی و محل مجمع نرسیده و شاید باید به کمک پستچی نامه ای 

برویم که چشم بخشی از اقتصاد ایران به آن دوخته شده است!
در همین حال، اما محمد صدر، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
درباره طرح مجدد مساله بررسی پیوســتن ایران به FATF می گوید: 
طبیعتا وقتی آقای رییس جمهور رسما از مجمع تشخیص مصلحت نظام 
درخواست بررسی این موضوع را داشته باشند، این مساله در دستور کار 

بررسی مجدد در مجمع قرار می گیرد.

همراه با صف آرایی دوباره موافقان و مخالفان:

FATF در سه راهی دولت، مجلس و مجمع تشخیص

گزارش

دبیر انجمن زغال سنگ ایران 
در گفت وگو با »توسعه ایرانی«: 

مهمترین دلیل کاهش شدید 
صادرات زغال سنگ اینست 

که دولت در سال ۱۴۰2 به 
جای اینکه صادرکنندگان را 
تشویق کند، برای صادرات 

زغال سنگ عوارض گذاشت. 
یک دلیل دیگر هم اینست 

که دولت حقوق دولتی معادن 
زغال سنگ را چندین برابر 

کرد و طبعا با این شرایط برخی 
معادن، غیر اقتصادی شدند

سعید صمدی: تامین زغال سنگ 
وارداتی از محل تولید داخل 

مستلزم اینست که قیمت 
داخل را اصلاح کنیم؛ قیمت 
داخل نسبت به قیمت های 

جهانی بسیار پایین است. در 
سال گذشته متوسط قیمت 

زغال سنگ وارداتی ۱۶ میلیون 
تومان بوده در حالی که متوسط 

قیمت زغال سنگ داخلی 5 
میلیون و ۸۰۰ هزار تومان بوده 

است. با این 5 میلیون و ۸۰۰ هزار 
تومان تولید صرف ندارد و به 

همین این دلیل واردات به این 
حجم متاسفانه اتفاق افتاده است


